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امام حسين)ع(:
كس�ي كه تو را دوس�ت دارد، از 
تو انتق�اد مي كند و كس�ي كه با 
تو دش�مني دارد، از تو تعریف و 

تمجيد مي كند. 

)بحارالانوار، ج75، ص128(

 افتتاح ششمين كنگره 
بين المللي علوم انساني اسلامي 

آیين آغازین شش�مين كنگ�ره بين المللي علوم انس�اني 
اسلامي و پنجمين دوره جایزه جهاني علوم انساني اسلامي، 
امروز صبح در مركز همایش هاي صدا و سيما برگزار مي شود. 
به گزارش »جوان« به نقل از رواب��ط عمومي مجمع عالي علوم 
انساني اسلامي، ششمین كنگره بین المللي علوم انساني اسلامي 
و پنجمین دوره جايزه جهاني علوم انساني اسلامي امروز با حضور 
محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس شوراي اسلامي و استادان و 
نخبگان اين حوزه آغاز به كار مي كند و تا پنجم دي ماه در قالب 

16 كمیسیون تخصصي ادامه خواهد داشت. 
در مراس��م افتتاحیه علاوه بر رياس��ت مجلس، حجت الاسلام 
رضا غلامي رئیس مجمع عالي علوم انس��اني اسلامي، آيت الله 
علي اكبر رش��اد رئیس پژوهش��گاه فرهنگ و انديشه اسلامي، 
غلامعلي حدادعادل رئیس شوراي تحول و ارتقاي علوم انساني، 
حجت الاسلام و المسلمین سیدس��عیدرضا عاملي دبیر شوراي 
عالي انقلاب فرهنگي و جمعي ديگر از اس��تادان و انديشمندان 
حوزه علوم انساني اس��لامي حضور خواهند داشت و سخنراني 

مي كنند. 
مراس��م افتتاحیه شش��مین كنگره بین المللي علوم انس��اني 
اسلامي از ساعت 8 تا 12ظهر در مركز همايش هاي صدا و سیما 

برپا مي شود.

    رویداد

پيشتازي شبكه3  در ارتباط با مخاطب 
نظرس�نجي ای ك�ه اخي�راً منتش�ر ش�ده اس�ت، روای�ت 
از پيش�تازي ادامه دار ش�بكه3 س�يما دارد؛ پيش�تازي ای 
ك�ه ب�ه واس�طه تن�وع برنامه ه�اي ای�ن ش�بكه رخ داده 
و ح�الا جایگاه نخس�ت این ش�بكه را تثبيت كرده اس�ت. 
طبق نظرس��نجي ای كه اخیراً منتشر شده اس��ت، از 10برنامه  
پربیننده  صداسیما در آبان ماه امس��ال، شش  برنامه به شبكه3 

تعلق دارد. 
پخش زن��ده فوتبال ب��ا كس��ب 26/8 آرا، اعجوبه ها ب��ا 19/8، 
برنامه س��مت خدا با 18/2 و س��یم آخر با 16/8درصد از جمله 
پرمخاطب ترين  برنامه هاي سیما در آبان ماه سال جاري است. 

در نظر سنجي منتشر شده وضعیت س��ريال هاي شبكه3 نیز با 
توجه به تولیدات اخیر، اين شبكه وضعیت قابل دفاعي دارد. 

س��ريال س��رجوخه با 27/7درصد مخاطب در نیم��ه اول آبان 
و 32/9درص��د مخاط��ب در نیم��ه دوم آبان و پلاك س��یزده 
ب��ا 17/7درص��د، پرمخاطب ترين س��ريال هاي س��یما در ماه 
گذش��ته هس��تند. اهمیت اين رشد در ريس��ك پذيري بالاي 
ش��بكه3 در تولید  آثار تلويزيوني اس��ت؛ مجموعه هايي كه از 
مخاطبان خردسال تا بزرگسال را ش��امل مي شود و توانسته با 
شالوده شكني در عرصه برنامه سازي، حركت هاي رو به جلو در 

عرصه برنامه سازي را پرچمداري كند.

    سیما

جواد محرمي     یادداشت

  مصطفي شاه كرمي
مس�تند »س�رباز ش�ماره صفر« موفق شد 
تندیس طلایي و دیپلم افتخار بخش »شهيد 
آوین�ي« پانزدهمين جش�نواره بين المللي 
س�ينما حقيقت را كس�ب كند. این مستند 
پيشتر توانسته بود در جش�نواره فيلم هاي 
مستند گوانگژوی چين برنده جایزه بهترین 
مستند بلند شود و همچنين تندیس بهترین 
فيلم از جشنواره ART AMERTA تركيه 
را كس�ب كند. »جوان« با محمد سليمي راد، 
كارگ�ردان ای�ن اث�ر ك�ه ف�ارغ التحصي�ل 
ارش�د رش�ته س�ينما از دانش�كده هن�ر و 
معماري تهران اس�ت، گفت وگو كرده است. 
چطور ش�د فيلمتان را به جش�نواره 
كردی�د  ارس�ال  س�ينماحقيقت 
و بازخ�ورد مخاطبان نس�بت به آن 

چگونه بود؟ 
س��ینما حقیقت مهم ترين و بهترين جشنواره 
فیلم هاي مستند ايران است كه هر مستندسازي 
دوس��ت دارد فیلمش در اين جش��نواره ديده 
ش��ود و من هم ماي��ل بودم به اين مهم دس��ت 
پیدا كنم و فیلمم را براي ارس��ال به جش��نواره 
آماده كردم. هر چند سال گذشته هم فیلم براي 
ارسال به جشنواره آماده شده بود، منتها به دلیل 
حساسیتي كه خودم نسبت به كار داشتم، راضي 
به ارسال آن نشدم. امسال خدا را شكر هم روي 
پلت فرم هاي آنلاين اكران داشتیم و هم به شكل 
حضوري كه الحمدلله اس��تقبال تماشاگران در 
بخش حضوري خیلي عالي بود و مخاطبان بعد از 
اكران فیلم كه از سالن خارج مي شدند، نظراتشان 
مثبت بود. اين مس��ئله حتي در بی��ن عوامل و 
مسئولان جشنواره هم وجود داشت و هر كسي 

كه فیلم را مي ديد از آن تعريف مي كرد. 
این اثر چندمين كارتان بود؟

قبلًا حدود پنج اثر را تولید ك��رده ام اما آخرين 
آنها در حوزه آس��یب هاي اجتماعي بود كه يك 
مس��تندي تحت عنوان »ش��وتي« س��اختم و 
در آن به مس��ئله قاچاق كالا توس��ط راننده ها 
و ماش��ین هايي پرداختم كه به آنه��ا اصطلاحاً 
ش��وتي مي گويند. مدت يك س��ال ب��ا يكي از 
اين راننده ها كه س��وژه من بود همراه بودم كه 
البته يك كار كوتاه اس��ت كه در جشنواره هاي 
زيادي هم شركت كرده است. يك كار داستاني 
هم با نام »مرغ« كار كرده ام كه موفق ش��دم از 
جش��نواره هاي خارجي مانند روماني، كانادا و 
كالیفرنیاي امريكا و جشنواره هندوستان جوايز 

متعددي كسب كنم. 
ش�ركت در بخش آویني پيش�نهاد 
خودت�ان ب�ود ی�ا اینكه مس�ئولان 
جشنواره در این مورد تصميم گيري 

كردند؟
براي فیلم هايي كه در ارتباط با موضوعات مرتبط 
با دفاع مقدس هستند، خودتان مي توانید تصمیم 
بگیريد كه در بخش ملي باشد يا آويني يا فقط 
يكي از بخش ها. من هم هر دو بخش را انتخاب 
كردم. دوس��تان من مي گفتند اي��ن اثر حتماً 
در بخش ش��هید آويني موفق مي ش��ود، چون 
امید در اين مستند بس��یار زياد ديده مي شود. 
خوش��بختانه فیلم هم در آثار بلند بخش ملي 
و هم در بخش آويني پذيرفته ش��د ولي از آنجا 
كه سیاس��ت هاي جش��نواره را به خاطر تجربه 
حضور قبلي ام مي ش��ناختم و به دلیل ساختار 
و موضوعي كه من انتخاب ك��ردم بودم، انتظار 
مي رفت فیل��م در بخش آويني ديده ش��ود كه 

همین گونه هم شد.
ظاهراً ش�ما با مستند س�رباز شماره 
صفر پيش از جشنواره سينماحقيقت 
موفق شده اید جوایز متنوعي از برخي 
جش�نواره هاي خارجي كسب كنيد، 

لطفاً در این مورد توضيح دهيد.
بله، خدا را ش��كر موف��ق ش��دم از نوزدهمین 
جشنواره بین المللي فیلم هاي مستند گوانگژو 
كه يكي از مهم ترين جش��نواره هاي مستند در 
جهان، بزرگ ترين بازار فیلم مس��تند در آسیا و 
تنها فستیوال مس��تند حرفه اي در كشور چین 
اس��ت، جايزه بگیرم. همچنین موفق ش��دم از 
 چهارمی��ن دوره جش��نواره بین الملل��ي فیلم

ART AMERTA كه با هدف تشويق و توجه 
جهاني به فیلم هاي مستند و اجتماعي با تمركز 
بر تمدن ه��ا و فرهنگ هاي مختلف از سراس��ر 
جهان برگزار مي ش��ود، تنديس بهترين فیلم را 
بگیرم. اين مستند قبل از حضور در پانزدهمین 
دوره جش��نواره س��ینما حقیقت در جشنواره 

مردم شناسي امريكا هم اكران شده بود. 
 مسئولان جش�نواره سينما حقيقت 
اعلام كرده بودند آثاري كه قبلًا اكران 
شده اند نمي توانند در جشنواره حاضر 
باش�ند، با توجه به اینكه ش�ما پيش 
از این جش�نواره در فس�تيوال هاي 
مختلفي ش�ركت كرده بودی�د، این 

مسئله مشكلي برایتان ایجاد نكرد؟
نه ما مشكلي نداش��تیم، علتش هم اين بود كه 
ما در بخش بین الملل جش��نواره هاي خارجي 
شركت كرده بوديم و ظاهراً با اين مسئله مشكلي 
نداشتند و بیشتر منظورش��ان اكران در داخل 

كشور بود. 
وجه تسميه فيلم چيست؟ 

من معمولاً اسم آثارم را از دل پژوهش هاي آن اثر 
يا گفت وگوهايي كه با س��وژه كارم دارم، انتخاب 
مي كنم. در اولین مواجهه اي كه با سوژه مستند 
سرباز ش��ماره صفر )جهان بدوري( داشتم، از او 
خواس��تم در مورد خودش حرف بزند كه همان 
ابتدا گفت من يك سرباز صفر هستم! شايد علتش 
اين بود كه وضعیت فعلي زندگي اش اصلًا مساعد 
نبود يا آن ايامي كه نوجوان بوده و به اسم بسیجي 
در دفاع مقدس حاضر شده هیچ درجه اي نداشته 
است. اين جمله در ذهن من ماند و نهايتاً تصمیم 
گرفتم اسم مستند را سرباز شماره صفر بگذارم، نه 
سرباز صفر، چون فكر كردم اگر سرباز صفر بگذارم 
وجه انتقادي دارد، به همین علت همان س��رباز 

شماره صفر را انتخاب كردم. 
ش�ما در این مس�تند به زندگي یك 
بس�يجي و جانبازي پرداخته اید كه 
تا الان سراغ امتيازات ایثارگري اش 
نرفته ام�ا ام�روز به خاط�ر مریضي 
صعب العلاج همس�رش مجبور شده 
است براي گرفتن یك دفترچه بيمه 
دنبال پرونده اش بيفتد. آیا توليد این 
اثر به شما پيشنهاد ش�د یا خودتان 

سوژه یابي كردید؟
آقا جهانگی��ر را من از قبل مي ش��ناختم، چون 
همرزم پدرم در عملیات كرب��لاي4 بوده اند كه 
در همان عملیات پدر من شهید مي شوند و آقا 
جهانگیر هم به علت اصابت تركش و سوختگي 
و موج انفجار مجروح و جانباز مي ش��وند و جزو 
معدود كس��اني بودند ك��ه از آن عملیات زنده 
برمي گردد. واقعیت اين است كه ابتدا مي خواستم 
يك كتاب در مورد اي��ن عملیات تألیف كنم اما 
وقتي با ايش��ان مواجه ش��دم و وضعیت سخت 

زندگي فعلي اش را ديدم كه در عین دست و پنجه 
نرم كردن با فقر مطلق حاضر نش��ده بود دنبال 
پرونده ايثارگري اش برود، احساس كردم تصوير 
مي تواند اثر بهتري داشته باشد. جانبازي كه حالا 
از سر ناچاري و براي گرفتن يك دفترچه بیمه 
مجبور است، س��راغ مدارك جانبازي اش برود 
كه متأسفانه بر اثر بمباران بیمارستاني كه زمان 
جنگ او در آن بستري بوده )بیمارستان صحرايي 
شهید بقايي( همه مدارك بالیني و درماني اش از 
بین رفته است. كار فیلمبرداري مستند 25جلسه 
طول كش��ید، چند ماه هم درگیر اصلاح رنگ 
و كارهاي پس��اتولید بوديم و ارديبهشت سال 

گذشته اين پروسه به اتمام رسید. 
 در مس�تند ش�ما ب�ر خ�لاف اینكه 
مخاطب شاهد مرارت و مشقت هاي 
طاقت فرس�اي زندگي آق�ا جهانگير 
است، هيچ رگه و نشانه اي از نااميدي 
وجود ندارد و در عين تماشاي سختي 
امي�دواري در لایه ه�اي مختلف آن 
وج�ود دارد، چط�ور توانس�تيد این 

كنتراست و تضاد را دربياورید؟
نكته مثبت اين فیلم دقیقاً همین چیزي است 
كه شما به آن اش��اره كرديد، چون اين فیلم در 
س��تايش زندگي اس��ت. من ابتدا مي خواستم 
مثل بقیه مستندساز ها مس��ئله آقا جهانگیر را 
خیلي تند و چكشي مطرح كنم كه چرا زندگي 
يك بس��یجي و جانباز بايد اينگونه باشد و هیچ 
كسي هم به او كمكي نكند! و با استفاده از عنصر 
مستقیم گويي رو به دوربین حرف هاي انتقادي 
بزند ولي وقتي در زندگي او رفتم، ديدم با وجودي 
كه او مش��كلات زيادي دارد و بیشتر از 15سال 
است به خاطر مش��كل بیماري همسرش بیكار 
شده ولي در كنار بچه هايش يك زندگي سرشار 
از امی��د را س��پري مي كند و جوري فض��ا را در 
زندگي اش اداره مي كند كه خانواده اش لحظه اي 
احساس ناامیدي نكنند، اتفاقاً بحث امیدواري 
جهانگیر در زندگي اش به من اين زاويه ديد را داد 

كه مستندي سرشار از امید بسازم. 
 از اینك�ه در این مس�تند اس�تفاده 
حداقلي از عنصر موسيقي كرده اید و 
حتي در برخي قاب بندي هاي عاشقانه 
و القاكننده عواطف خانوادگي، شما از 
صداي طبيعت استفاده كرده اید، چه 

هدفي را دنبال مي كردید؟
من كلًا در آثارم سعي مي كنم تا جايي كه واقعاً 
نیاز فیلم نباشد از موسیقي استفاده نكنم و تقريباً 
مي شود گفت دوس��ت ندارم احساس��ات را در 
فیلمم با موسیقي مضاعف و چند برابر كنم، مثلًا 
در سكانسي كه جهانگیر و همسرش نشسته اند 
و پش��ت به دوربین با آن ص��داي طبیعت و باد 
و رقص ش��اخه هاي درختان به مخاطب نشان 
داده مي شوند، هیچ موس��یقي ای نمي توانست 
جايگزين صداي طبیعت باش��د. م��ن با خودم 
گفتم وقتي سوژه فیلم من در يك فضاي طبیعي 
زندگي مي كند با آن همه درخت و مرغ و خروس 
فكر كردم بهترين موسیقي همین صداي محیط 

و طبیعت است. 
 اگر نكته پایاني دارید، بفرمایيد. 

تنها نكته اي كه در بین صحبت هاي شما و نظرات 
مخاطبان مستند بود، همین بحث امیدآفريني 
و عدم نق زدن س��وژه بود، چون م��ن اغلب در 
آثار دفاع مقدس��ي چه در فیلم هاي سینمايي 
و چه در آث��ار مس��تند دقت كردم بیش��ترين 
مؤلفه اي كه به آن توجه مي ش��ود، آن اعتراضي 
باشد كه شخصیت رزمنده يا ايثارگر به صورت 
مس��تقیم به مخاطبش انتقال مي داد، در حالي 
كه جهانگیر مستند سرباز شماره صفر با وجود 
مصائب غیرقابل تصوري كه در زندگي اش تحمل 
مي كند، حتي يك لحظه هم با دوربین و مخاطب 
حرف نمي زند، چون شخصیتش اينجوري بود و 
در واقع برگ برنده مستند من شخصیت خود آقا 
جهانگیر بود. مخاطب قطعاً دوست دارد او را از 
نزديك ببیند تا كشف كند كه چرا اين آدم با اين 
همه مشكلات چطور ناامید نمي شود و همچنان 
سرزنده و شاداب با همس��ر مريض و فرزندانش 
برخورد مي كند. اين در حالي است كه او هرگز 
به فكر استفاده از سهمیه و شرايط ايثارگري اش 
نیفتاده و وقتي هم نمي تواند جانبازي اش را اثبات 
كند، امیدوارانه به س��مت زندگي و خانواده اش 
برمي گردد. شايد مخاطب با خودش بگويد كه 
خدا نكند من هیچ  وقت جاي آقا جهانگیر باشم 
ولي من حس مي كنم هر مخاطب��ي آرزو دارد 

حداقل يك روز با آقا جهانگیر زندگي كند.

 گفت وگوي »جوان« با كارگردان مستند برنده تندیس طلایي شهيد آویني
از »سينما حقيقت«

 »سرباز شماره صفر« 
در ستايش زندگي است

وقتي اميدواري جهانگير در زندگي اش را دیدم به من این زاویه دید را داد كه به جاي دست گذاشتن روي 
تلخي، مستندي سرشار از اميد بسازم

جهانگير ب��ا وج��ود مصائب 
غيرقاب��ل تص��وري ك��ه در 
زندگ��ي اش تحم��ل مي كن��د، 
حتي يك لحظه هم با دوربين 
و مخاط��ب ح��رف نمي زن��د

      فیلم

      فجر

رئيس سازمان سينمایي:

جشنواره فيلم »رشد« باید دوباره احيا شود
رئي�س س�ازمان س�ينمایي در اختتامي�ه جش�نواره فيل�م 
»رش�د« عنوان ك�رد ای�ن جش�نواره باید دوب�اره احيا ش�ود. 
به گزارش »جوان« به نقل از روابط عمومي سازمان سینمايي كشور، 
محمد خزاعي، رئیس س��ازمان س��ینمايي طي س��خناني در آيین 
اختتامیه پنجاه و يكمین جش��نواره بین المللي فیلم »رشد« گفت: 
جشنواره بین المللي فیلم »رش��د« يكي از مهم ترين جشنواره هاي 
س��ینمايي و تصويري كشور اس��ت. اين جش��نواره زماني جزو 10 
جش��نواره مطرح علمي و پژوهش��ي در دنیا به حس��اب مي آمد. در 
يك برهه زماني يكي از مهم ترين جش��نواره هاي آسیايي بود و تمام 
فیلمس��ازان منطقه و آس��یا براي حضور در اين جش��نواره اشتیاق 
داشته اند. خزاعي ادامه داد: سال هاست برحسب حمايت ها، سیاست ها 
و برنامه هاي وزارت آموزش و پرورش اين جشنواره دچار فراز و نشیب 
عديده اي شده اس��ت، البته آقاي ملكي در اين سال ها همت كرده و 
جشنواره را سرپا نگه داشته اند اما واقعیت اين است كه اهتمام جدي يا 
شناخت كافي يا عدم آشنايي نسبت به جايگاه و كاركردهاي جشنواره 
باعث شده است در اين زمینه سرمايه گذاري كمتري انجام شود. از اين 
فرصت استفاده مي كنم و از وزير آموزش و پرورش درخواست دارم اين 
جشنواره دوباره احیا شود و مانند سال هاي گذشته بتواند در فضاي 
آموزشي و فرهنگي كشور و عرصه بین الملل تأثیرگذار باشد. رئیس 
سازمان سینمايي درباره اهمیت جشنواره بین المللي فیلم »رشد« در 
منطقه گفت: 10سال پیش در سفر كاري ای كه به تركیه داشتم، از 
بنده خواستند نحوه و متد برگزاري جشنواره »رشد« را در اختیار آنها 
بگذارم تا جشنواره اي با اين ابعاد در منطقه و عرصه بین المللي برگزار 
كنند. نبايد از كاربرد و اهمیت چنین جش��نواره مهمي در منطقه و 

جايگاه آن در عرصه جهاني غافل شويم كه اين غفلت باعث تسخیر 
اين جايگاه توسط كشورهاي همسايه مي شود. به گفته وي، جشنواره 
»رشد« يك امانت است. 50سال اس��ت دست به دست مي چرخد و 
امروز ش��ما به عنوان وزير آموزش و پرورش و من در جايگاه سازمان 
سینمايي بايد تلاش كنیم شور و حرارت، تأثیرگذاري و جايگاه اين 
جشنواره در منطقه، آس��یا و جهان برگردد. خزاعي ضمن بیان اين 
مطلب كه ما س��رمايه مهمي چون دانش آموزان در وزارت آموزش و 
پرورش داريم، خطاب به وزير آموزش و پرورش گفت: درخواس��ت 
مي كنم در وزارت آموزش و پرورش كارگروه��ي با عنوان »كارگروه 
سینما« تشكیل شود تا براي حمايت از فیلم هاي مناسب دانش آموزان 
و سرمايه گذاري در اين زمینه، برنامه نويسي جدي داشته باشیم. ما 
سرمايه عظیم و ارزشمندي چون دانش آموزان در آموزش و پرورش 
داريم كه مي توانند مشوق خوبي براي فیلمسازان در عرصه سینماي 
كودك و نوجوان باشند. خانواده هاي ما بايد با فراغ بال به ديدن فیلم ها 

بنشینند و نگران نباشند فیلم مناسب كودك و نوجوان است يا نه. 

آقاي بيرنگ! شما اشتباه نكرديد 
با بیژن بیرنگ چندبار تلفني مصاحبه كرده ام، هنرمندي است 
كه چند ويژگي شخصیتي از او در ذهن ماندگار مي شود، بي ريا و 
يكرنگ است و نسبت اين صفت با نام خانوادگي اش جالب است. 
متواضع اس��ت، چندباري كه براي مصاحبه تم��اس گرفتم ابداً 
كوچك ترين ردي از خودبزرگ بین��ي در گپ و گفت با او حس 
نكرده ام. به خبرنگاري كه او را نديده و نمي شناخت اعتماد كرد 
و اين ويژگي قطعاً از خوش بیني او به آدم ها ناش��ي مي شود. در 
گفت وگو به شدت صمیمي و دوستانه رفتار مي كند و همه اينها 
اگر در وجود هر آدمي باش��د، انرژي مثبتش را نمي شود حس 
نكرد و اين از سبز بودن روح كارگردان خانه سبز حكايت دارد. 
بیرنگ در چند مصاحبه اي كه با او داش��تم از تلخي سريال هاي 
صداوسیما گلايه داشت و معتقد بود زندگي عادي به قدر كافي 
تلخي دارد و هنرمند بايد از اين تلخي كم كن��د نه اينكه بر آن 
بیفزايد. معتقد بود فیلم و سینما بايد حال آدم ها را خوب كند نه 
اينكه حال آنها را بگیرد. حرف هاي تازه بیژن بیرنگ كه در قالب 
يك ويدئو در فضاي مجازي پخش شد، ذهن مرا درباره او ذره اي 
تغییر نداد. آدم ها همیش��ه ممكن اس��ت حس و حال يكساني 
نداشته باشند. از س��یاق حرف هاي كارگردان خانه سبز معلوم 
است كه عده اي او را به خاطر س��اخت سريال هايش در نزديك 
به سه دهه پیش متهم به ماله كشي براي وضع موجود كرده اند! 
اين ديگر خیلي غیرمنصفانه است، مثلًا فكر كنید سريالي مثل 
دنیاي شیرين دريا كه حكايت هايي از زندگي خانواده اي شمالي 
را ترس��یم مي كرد، با چه خط ك��ش و متر و معی��اري مي تواند 
توجیه گر معضلات قلمداد ش��ود. آيا غیر از اين اس��ت كه امید 
عنصر و جوهر اصلي هنر است و بدون آن هنر شكل نمي گیرد؟ 
اگر قرار باش��د هنرمند همان مصائب و رنج ها و دردهاي جامعه 
را به ش��كلي دردناك تر و رنج آورتر و صعب انگیزتر جلوي چشم 
مخاطب قرار ده��د، واقعاً كار بزرگي ص��ورت داده؟ مثلًا درباره 
آلودگي هواي تهران اگ��ر يك نقاش در آثارش ب��ه عنوان يك 
تذكر از زيبايي هاي يك شهر پاك كه مي تواند تصويري آرماني 
باشد، روي بوم نقش بزند و به شكلي كنايه وار مخاطب را به ياد 
آنچه بايد باشد، بیندازد، به رسالت خود بهتر عمل كرده يا وقتي 
كه در يك شهر خس��ته و دلزده از آلودگي تابلوهايي كريه تر از 
آنچه هست، ترسیم كند؟ اساساً گوشزد كردن و اشاره كردن به 
زيبايي ها و خوبي ها به نوعي در خودش اعتراض به وضعیت حاضر 

و مطالبه شرايط مطلوب را هم دارد. 
آيا نش��ان دادن اخلاق خوب و غلبه دادن خوبي ه��ا در يك اثر 
هنري جامعه را به سمت خیر رهنمون مي كند يا ضريب دادن به 
بدي ها و بداخلاقي ها؟ معتق��دم اتفاقاً كاري كه بیژن بیرنگ در 
آثارش مي كرد، دقیقاً همان رسالتي بود كه يك هنرمند موظف 
به انجام آن است و قطعاً نام آن ماله كشي نیست، فكرش را بكنید، 
همه هنرمندان يك سرزمین تصمیم بگیرند در اعتراض به برخي 
ناملايمات به زشتي هاي جامعه ضريب داده و زيبايي ها را به كل 
نديد بگیرند، واقعاً بر سر چنین جامعه اي چه خواهد رفت و سؤال 
اساسي تر اين است كه آيا مطالبه جامعه از هنرمندان اين است 
كه مشكلات آنها را به شكلي خام با خشونت و بي رحمي غلیظ تر 
از آنچه هست در معرض ديد بگذارند؟ زندگي آدم ها مخلوطي 
از غم و شادي، شكست و موفقیت، عشق و نفرت و در يك معنا 
سیاهي و سفیدي است و اين نسبت مي تواند در آدم ها كم يا زياد 
باشد و هنرمند به همان نس��بت كه در بازنمايي زندگي آدم ها 
تن به افراط و تفريط مي دهد، اث��رش را از هنر بي بهره مي كند. 
آقاي بیرنگ شما اشتباه نكرديد و كارتان را درست انجام داديد، 
اجازه ندهید عده اي خوبي هاي شما را به جاي بدي بهتان قالب 
كنند، جامعه در هیچ شرايطي نبايد امید خود را از دست بدهد. 

همیشه سبز بمانید.

دبير چهلمين جشنواره فيلم فجر عنوان كرد بخش فرهنگي 
این جشنواره براي اولين بار در چهار بخش برگزار مي شود. 
به گزارش »جوان« به نقل از مركز اطلاع رساني روابط  عمومي 
جشنواره فیلم فجر، چهلمین جشنواره فیلم فجر قرار است در 
بهمن ماه سال جاري برگزار شود؛ جشنواره اي كه امسال با روي 
كار آمدن دولت س��یزدهم گامي جدي در تغییر رويكردهاي 
خود برداش��ته است؛ از تغییر ش��كل حضور فیلم هاي اول در 
جشنواره تا افزوده ش��دن »بخش فرهنگي« در كنار »بخش 
رقابتي« و اهتمام ويژه به پذيرفته شدن فیلم هايي با محوريت 

امیدآفريني. 
مس��عود نقاش زاده، دبیر چهلمین جش��نواره فیل��م فجر در 
گفت وگويي درباره چگونگي برگزاري جش��نواره فیلم فجر و 
تغییرات اين رويداد س��ینمايي گفت: تغییرات جشنواره در 
رويكردها و رويه هاس��ت، بنابراين واژه تغییرات درباره هويت 
جشنواره فجر، ملاك ما نیست، زيرا جش��نواره فیلم فجر نه 
فقط در عنوان ك��ه در هويت هم ملازم، مق��ارن و مولود دهه 
فجر است. اما در زمینه رويكرد، امسال در كنار رقابت تولیدات 
جديد سینماي ايران، شاهد تجلي و توسعه برنامه هاي فرهنگي 
جش��نواره خواهیم بود. اگر باور داش��ته باش��یم كه به بركت 
رشادت هاي فجرآفرينان ايران زمین، س��ینماي نوين بعد از 
انقلاب اسلامي، رشد، ارتقا و اعتبار يافته، آنگاه تكیه بر اصالت 
فرهنگي چنین سینمايي، چشم انداز و مسئولیت هاي برگزاري 

جشنواره فجر را دوچندان مي كند. 
وي افزود: در اي��ن دوره، تمرك��ز جدي بر تنظی��م و تدوين 
آيین نامه اي دقیق، با اهداف و مقررات روشن و اجراي آن بوده 
است. تلاش شده اس��ت براي مهم ترين فرآيندهاي اجرايي 

جشنواره، شیوه نامه هايي روشن تنظیم و منتشر شود. 
نقاش زاده در ادامه با اشاره به برنامه هاي اين دوره جشنواره 
اظهار كرد: چهلمین جشنواره فیلم فجر شامل دو گروه برنامه 
در »بخش هاي فرهنگي« و »بخش هاي رقابتي« اس��ت. در 
اين دوره، برنامه هاي فرهنگي جش��نواره م��ورد تأكید قرار 
گرفته است. اين برنامه ها ش��امل چهار بخشِ گنجینه هاي 
س��ینماي ايران )قاب هاي ماندگار(، همايش هاي فرهنگي 
سینما و انديشه با حضور بزرگان انديشه و فرهنگ )10شب 
با متفكران(، نكوداشت بزرگان سینما )نقش هاي ماندگار( 
در قالب برنامه هاي مفصل و همراه با نمايش فیلم و تحلیل 
و بررسي و نشست هاي رس��انه اي پیرامون فیلم هاي بخش 
مسابقه است. وي ادامه داد: در اين دوره، شماري از كارگاه هاي 

تخصصي و حرفه اي در حوزه س��ینما برگزار خواهد ش��د و 
با برنامه ريزي جشنواره فجر، دانش��گاه ها و مراكز پژوهشي 
معتبر، در برگزاري كارگاه هاي تخصصي و حرفه اي سینمايي 
مشاركت خواهند داشت. دبیر چهلمین جشنواره فیلم فجر 
گفت: با نیم نگاهي به آيین نامه اين دوره، معلوم مي شود كه 
در سالن مركزي جشنواره، در كنار نمايش فیلم هاي مسابقه 
سیماي ايران و نشست هاي رس��انه اي مربوطه، برنامه هاي 
جدي براي برگزاري گردهمايي ه��اي فرهنگي و تخصصي 
وجود دارد و توجه ويژه به گنجینه ارزشمند سینماي نوين 
ايران اس��لامي با محوريت مفاهیم امید، اخ��لاق و آگاهي، 
سرلوحه آيین اين دوره محسوب مي شود. دبیر جشنواره فیلم 
فجر درباره حذف بخش نگاه نو )فیلم هاي اول( گفت: مسابقه 
فیلم هاي اول نه تنها حذف نشده، بلكه فیلم هاي اول همراه 
با تمامي فیلم هاي راه يافته به بخش مسابقه بررسي و براي 
تمامي رشته ها داوري خواهند شد. تنها تفاوت در اين دوره 
و برخي دوره هاي گذشته، اين است كه بخشي جدا از بخش 
اصلي مسابقه سینماي ايران )سوداي سیمرغ( براي نمايش 
فیلم هاي اول، پیش بیني نش��ده و اين به نفع فیلم هاي اول 
است، بنابراين هر فیلم سینمايي، اعم از اينكه اولین يا آخرين 
ساخته فیلمساز باش��د، چنانچه واجد ارزش هاي فرهنگي 
و سینمايي لازم باشد، شايس��تگي حضور در بخش مسابقه 

سینماي ايران را خواهد داشت. 
وي همچنین درباره چگونگي نمايش آثار »هنر و تجربه« در 
اين دوره جشنواره گفت: تعبیر حذف فیلم هاي »هنر و تجربه« 
از جشنواره فیلم فجر صحیح نیس��ت، زيرا تمامي فیلم هاي 
س��ینمايي، چنانچه مورد توجه هیئت انتخاب جشنواره قرار 
بگیرند و به بخش مسابقه سینماي ايران راه يابند، در رشته هاي 
مختلف مورد داوري قرار خواهند گرفت، اما سیمرغ جداگانه اي 

با عنوان »هنر و تجربه« نخواهیم داشت.

تحولات »فيلم فجر« از زبان دبير

اهتمام ویژه فجر چهلم به سينماي اميد
 نقاش زاده: امسال در كنار رقابت توليدات جدید سينماي ایران
شاهد تجلي و توسعه برنامه هاي فرهنگي جشنواره خواهيم بود


